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جنگ اسرائیل و حماس و سه سناریو
ادامه از صفحه یک

تل آویو در جنگ جاری با یک معادلەی چند مجهولی مواجه است 
و برای در پیش گرفتن یک استراتژی مشخص، محذوراتی جدی دارد.

هدف اصلی آنها تضعیف جدی و بازگشت ناپذیر توان نظامی حماس 
در حدی است که کنترل غزه را از دست بدهد و دولت دوفاکتوی آن 

سرنگون شود.
تحقق این سناریو مستلزم ورود به نوار غزه و تصرف آنست، امری 

که در جنگ های گذشته اسرائیل از انجام آن خودداری کرده است.
شود،  مختومه  گذشته  های  درگیری  سیاق  بە  این جنگ  اگر  اما  ۱ـ 
اسرائیل علیرغم تفوق نظامی بی چون و چرایش در مقام بازندەی بزرگ 

قرار می گیرد. باخت اسرائیل به دلایل زیر خواهد بود:
این جنگ تا همین حالا پرتلفات ترین نبرد تاریخ اسرائیل بوده است. 
اسرائیل در جنگ های گذشته با کسب دستاوردهای ارضی و منهزم 

کردن ارتش های عربی، صحنەی نهایی را ترسیم می کرد.
بلافاصله پس از آتش بس تل آویو باید وارد مذاکرات طولانی و نفس 

گیر تبادل اسرا با حماس شود.
تل آویو در گذشته در قبال یک اسیر، هزار فلسطینی را آزاد کرده 
است. اکنون که تعداد اسیران بیشتر از صد نفر است، معادلەی یاد 

شده هم تغییر می کند.
حماس از حالا گفته که بخشی از این اسیران در قبال آزادی تمام 

زندانیان فلسطینی که حدود شش هزار نفرند، آزاد می شوند.
کاهش  نظیر  دیگر  موضوعات  در  زنی  چانه  برای  احتمالا  بقیه 
محاصرەی غزه و یا امتیازاتی در اماکن مقدس قدس و ...استفاده می 

شوند.
در صورت آتش بس بدون خلع سلاح حماس، اسرائیل همان کشور 
قبل از شش اکتبر نخواهد بود. بخش اعظم ابهت نطامی و اطلاعاتی 
آن نابود می شود و بعد روانی ظرفیت بازدارندگی آن کاهش می یابد.

این است که اسرائیل وارد غزه شده و درگیر یک  ۲ـ سناریوی دوم 
جنگ فرسایشی چند ماهه گردد.

این سناریو مخاطرات و چالش های خاص خود را داراست.
حماس در سراسر غزه تونل و کمین گاه دارد و زیر زمین غزه را به یک 

پادگان تبدیل کرده است.
عنوان سپر  به  اسرائیلی هم  اسیر  نظامیان  و  از شهروندان  احتمالا 

انسانی استفاده خواهد کرد.
جغرافیایی،  توان  از  پرتلفات  ماهەی  چند  فرسایشی  جنگ  یک 

سرزمینی و استراتژیک سرزمین کوچک اسرائیل بیرون است.
تل آویو جنگ های گذشته را در چند روز و حداکثر یکی دو هفته 

برده است.
از  موصل  و  رقه  گیری  بازپس  نبرد  مانند  غزه  تسخیر  برای  جنگ 
داعش که ماه ها طول کشید، خونین و پرتلفات خواهد بود و به ویرانی 

گستردەی شهر می انجامد.
و حتی  اسرائیل  علیه مصر،  آوارگان هم چالشی جدی  سیل عظیم 

کشورهای اروپایی خواهد شد.
نکتەی مهم دیگر این است که طرف هایی که حماس را برای این حمله 
تشویق کردەاند، نمی توانند با بی تفاوتی نظارەگر نابودی و یا تضعیف 

جدی آن باشند.
باز  و  اسرائیل  با  بالا بردن سطح تنش  برای  ایران  به طور مشخص 
کردن جبهەهای جدید نظیر جنوب لبنان تحت فشار قرار خواهد گرفت.

در این صورت احتمال گسترش جنگ و تبدیل آن به نوعی رویارویی 
مستقیم میان ایران و اسرائیل دور از ذهن نخواهد بود.

چین و روسیه هم که از درگیری غرب در بحران مشتعل خاورمیانه 
سود می برند، نفعی در تسویەی نهایی حماس نخواهند داشت.

یک  هوادار  هم  اوکراین  حامی  کشورهای  و  آمریکا  طریق  همین  به 
درگیری طولانی در خاورمیانه به بهای قسر در رفتن روسیه از باتلاق 

اوکراین نیستند.
چالش های فوق الذکر راه را برای گمانەزنی درببرەی سناریوی سوم 

باز می کند.
۳ـ می توان تصور کرد که در روزها یا هفتەهای آینده با ابتکار عمل 
قطر یا ترکیه، حماس تعدادی از گروگان های زن و کودک را آزاد خواهد 
کرد. اسرائیل هم با آزادی زندانیان زن فلسطینی و کاهش بمباران ها 

به آن پاسخ خواهد داد.
در مرحلەی بعد ممکن است با حضور نیرویی حافظ صلح و شروطی 
چون لغو محاصرەی غزە تشکیلات پلیس را حفظ و سلاح های سنگین 

و نیمه سنگین را واگذار نماید.
در این صورت وضعیتی مشابه کرانەی باختری پیش می آید و راه 
برای گام های بعدی در مسیر وحدت جناح های فلسطینی و احیای 

گفتگوهای صلح باز می شود.
پیش  و  میدانی  تحولات  به  منوط  سناریوها،  این  از  یک  هر  تحقق 

آمدهای سیاسی در منطقه و رویدادهای ریز و درشت بسیار است.

رییسی در حافظیه:

حافظ، بهترین نماد پیوند ایرانیان با اسلام است
پیوند  نماد  بهترین  را  حافظ  جمهور،  رئیس 
ایرانیان با اسلام دانست و گفت: حافظ با تمام 
جان و وجود، عشق به اسلام و مبانی ارزش های 
اسلامی داشت و این تقابل بین ایران و اسلام را 

از بین برد.
به  گزارش ایسنا، سیدابراهیم رئیسی امشب، 
۲۰ مهرماه در مراسم بزرگداشت یادروز حافظ که 
در جوار آرامگاه خواجه اهل راز در شیراز برگزار 
همه  برای  حافظ  مقام  از  تجلیل  گفت:  شد، 
فلاسفه،  حکیمان،  شاعران،  فرهنگ دوستان، 
اهل هنر و ادب و علم و فرهنگ ضروری است 
اما همچنان که سال های بسیار می گذرد و تفأل 
به حافظ می تواند برای مخاطب سخن و پیامی 
داشته باشد، به نظر می رسد آن کس که شعرش 
از حقیقت دین و قرآن کریم و آموخته های انبیا 
نشئت گرفته باشد، می تواند هر سال پرده ای کنار 
برود و جلوه  های بیشتری از کلام و حقیقت و 

اثرگذاری او بر همگان هویدا شود.
وی افزود: ما نسبت به همه آنچه که مصداق 
این آیه شریفه »ن و القلم و ما یسطرون« است، 
آنچه که مسطور قلم باشد و مورد سوگند خداوند 
جامعه سازی  انسان سازی،  که  است  آن  است، 
و  باشد  دنبال داشته  به  را  و تمدن سازی  قرآنی 
قلمش در جهت بیان عرفان، فرهنگ و حقیقت 
دین باشد و بخواهد سعادت انسان را به ارمغان 
قلم فرسایی  انسان  برای چگونه زیستن  و  بیاورد 

کند.
رئیسی با بیان اینکه هر قلمی که نمی تواند مورد 
سوگند خداوند باشد، مصداق این قلم را قلم حافظ 
عصر  در  نه  قلم  این  افزود:  و  دانست  شیرازی 
حافظ، بلکه در عصرها و نسل ها اثرگذار است و 
همه اهل علم و فرهنگ و ادب و هنر می توانند از 
این سفره و جایگاه تغذیه شوند. هم درس اخلاص 

هم درس اثرگذاری یاد بگیرند.
اینکه امشب گردهم  با تصریح  رئیس جمهور 
آمدیم که از شاعری تجلیل کنیم که حقیقتاً هیچ 
شاعر و شخصیتی در این سطح نتوانسته اثرگذاری 
هیچ  گفت:  باشد،  داشته  را  کلامش  نفوذ  و 
شخصیتی از شعرا نتوانسته است به این جایگاه 
برسد و هیچ کتابی نتوانسته است در کنار قرآن 
کریم در همه خانه ها جای بگیرد و آرامش بخش 
زندگی ها شده و هدایت گر آن ها باشد و همواره 
هدایتگری داشته باشد. گویا او زنده است و سخن 

می گوید.
وی با اشاره به حدیث قدسی من حی هستم که 
هرگز مرده در من راه ندارد، تو را در آن جایگاه قرار 
می دهم که همواره حیات داشته باشید، گفت: آیا 
می پندارید که حافظ مرده است یا اینکه حافظ با 
ما سخن می گوید، حیات دارد و پیام انسان ساز، 
زندگی ساز و نشاط آفرین برای عصرها و نسل ها 

دارد؟
رئیسی با تأکید بر اینکه حافظ مصداق حدیث 
قدسی مذکور است که حیات دارد و با ما سخن 
که  است  حیاتی  همان  این  افزود:  می گوید، 
شهیدان بزرگوارمان دارند. سخن و پیامشان در 
شنوا  گوش  اما  است  طنین افکن  فضا  این  تمام 

می خواهد که پیام را بشنوند.
رئیس جمهور با تصریح اینکه شهیدان ما را به 
جنت المأوا و حیات طیبه و همه خوبی ها و پاکی ها 
می خوانند و ما را از همه زشتی ها و پلشتی ها و 
کج ها باز می دارند، افزود: باید خود را در مسیر 
که  همچنان  دهیم؛  قرار  الهی  هدایت  نسیم 
در  را  خود  جان  و  دل  در سحرگاهان  نجواگران 
معرض نسیم سحرگاهی قرار می دهند. دل دادن 

به شعر حافظ انسان را در مسیر نسیم هدایت های 
این شاعر خدایی و قرآنی قرار می دهد و دل انسان 
با خواندن این اشعار جلا پیدا می کند و می تواند 

تأثیرگذاری بسیاری داشته باشد.
رئیسی بیان کرد: اشعار حافظ اشعاری هستند 
که همه اقوام و گویش ها و قبایل وقتی می خوانند 
احساس می کنند که از درون و جان آن ها سخن 
می گوید و این نکته مهمی است. مردم اشعار او 
را در نجوای با خدا بر لب دارند. از بزرگانی مانند 
میرزا جوادآقای ملکی تبریزی تا علامه طباطبایی، 
مفسر قرآن و فیلسوف و امام خمینی)ره( همه 
آن  اشعار  این  در  که  است  این  احساسشان 
خواسته ها و سخنشان هم در عبادات و هم در 
مواعظ نسبت به دیگران استناد به این اشعار شود.

بیان  و  مواعظ  در  کرد:  تأکید  جمهور  رئیس 
تبیین حقیقت همواره به شعر حافظ استناد  و 
می شود. همه می توانند خواست خود را ضمن این 

اشعار و در تابلو این شعر ببیند.
وی با بیان اینکه شاید بتوان گفت حافظ بهترین 
که  کسانی  همه  به  می تواند  که  است  جلوه ای 
دشمنی با اسلام و ایران دارند نشان دهند که به 
هیچ وجه نمی تواننند از ایران، اسلام زدایی کرد، 
افزود: بهترین نماد برای این مسئله، حافظ شیراز 
است که با تمام جان و وجود، عشق به اسلام و 
مبانی ارزش های اسلامی داشت و این تقابل بین 

ایران و اسلام را از بین برد.
رئیسی با اشاره به اثر شهید آیت الله مطهری 
اسلام گفت:  و  ایران  متقابل  کتاب خدمات  در 
آنانی که سخن از جدایی اسلام و ایران می زنند، 
گویا شخصیت حافظ را  نمی شناسند و نمی دانند 
که اسلام در تار و پود ایران اسلامی است. اگر 
بخواهیم فیلسوفان و حکیمان و چهره های فرهنگی 
و نامدار را از ایران کنار بگذاریم که چیزی از ایران 

نمی ماند.
وی با بیان اینکه مفاخر ایران، ایران را در جایگاه 
هم  شیراز  افزود:  است،  داده  قرار  تمدنی  رفیع 
تخت جمشید دارد هم حافظیه و در قله آنها هم 
شاهچراغ)ع( دارد و بین این سه نمی توان تقابل 
ایرانیان  تمدنی  نماد  جمشید  تخت  کرد.  ایجاد 
این  و  ایرانیان است  دانش  و  و داشته های هنر 
داشته ها زمینه ای شد که به محض دعوت آن ها 
به اسلام، ایرانیان اسلام را با همه وجود و جانشان 

پذیرا شدند.
ایرانیان  ارتباط  این  جلوه  را  حافظ  رئیسی، 
را  دین  سخن  و  اسلام  دین  با  پارسی زبانان  و 
حافظ،  افزود:  و  دانست  کردن  بیان  هنرمندانه 
نیست.  تقابلی  این  و  است  ایران  هنر  و  تمدن 
اگرچه راه دور زمانی بین تخت جمشید و حافظیه 
است اما آن سخن از تمدن ایرانی است که کسی 

در عالم منکر آن نیست.
از غرب  الواحی که  یادآور شد:  رئیس جمهور 
آوردیم، سؤال شد که اینها در غرب چه می کرده 
بازخوانی کند؟  را  اینها  باید  است و چه کسانی 
اما کسانی که این ها را بازخوانی کردند، از ایران 
فراخوانده شدند و امیدواریم که مابقی الواح هم 

بازگردد و در کشورمان مورد بررسی قرار گیرند.
وی همچنین گفت: نکته مهم در این رابطه آن 
است که حافظ شخصیتی است که پیرایه زدایی از 
حقیقت دین و آن عشق و دلدادگی که در دین 
و عرفان اسلامی وجود دارد، کرد. شرح هایی که 
به  هم  آن  زیادی  تعداد  شده،  حافظ  اشعار  بر 
زبان های مختلف بوده است که هر کدام در جای 

خودش مورد بحث و سخن است.
رئیسی با بیان اینکه وضع پریشان را می توان با 

شعر حافظ برای انسان معاصر بیان کرد لذا حافظ 
شناسان و هنرمندان و شاعران باید این را به نحوی 
تبیین کنند که بتواند برای انسان معاصر به یک 
آرامشی از روح و روان و وجود و زندگی بینجامد، 
گفت: این مسئله مهمی است که وضع پریشان 
انسان معاصر را می توان با اشعار حافظ به آرامش 

تبدیل کرد.
جلوه  و  ندا  که  شعری  آن  اینکه  بیان  با  وی 
حق تعالی را داشته باشد می تواند آرامش را به 
انسان دهد، گفت: افرادی که در میراث فرهنگی 
هستند تنها به روایتگری اینکه حافظ چه سالی به 
دنیا آمد و از دنیا رفت و دارای زندگی این چنین 
بود، نپردازند، زیرا این کار اثربخش نیست؛ این 
شناسنامه شخصی است؛ در صورتی که معرفی 
تا  است  مهم  بسیار  حافظ  شخصیت  کردن 
شخصیت جوان امروز بتواند ضمن اشعار حافظ 
مطرح و مشخص شود که این دغدغه ها در شعر 

حافظ وجود دارد.
رئیسی از راویان حافظ خواست تا علاوه بر موارد 
اندوخته ها  و  شخصیت  به  حافظ  شناسنامه ای 
و میراثی که برای ما به جا گذاشته توجه کنند و 
سپس ادامه داد: باید به روز و به هنگام، نسبت 
به مسائلی که امروز جامعه اسلامی با آن درگیر 

است، اشعار حافظ را بخوانیم.
الفت رهبر  و  انس  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
معظم انقلاب با شعر گفت: مقام معظم رهبری 
هم خود شاعر و هم شعردوست و فرهنگ دوست 
با شاعران نقش  هستند و در برگزاری جلسات 
مهمی در ترغیب آنان به ویژه شعرای جوان به 
اثربخش  و  به هنگام  دلنشین  زیبا،  سروده های 
دارند و باید از این جهت خداوند را شاکر باشیم که 
رهبرمان خودشان هم شاعر هستند، هم به شعرا 
میدان می دهند و هم آنان را ترغیب می کنند و این 

بسیار ارزشمند است.
برای اداره میراث فرهنگی باید کار هیئت امنایی 

انجام شود
وی، ارتباط هنرمندان و شعرا با نسل جوان را 
بسیا رمهم و اثربخش توصیف کرد و افزود: برای 
اداره میراث های فرهنگی باید یک کار هیئت امنایی 

اداره  را  فرهنگی  میراث  که سازمانی  انجام شود 
نکنیم، زیرا در سلسله اداری شئون و ضوابطی 
وجود دارد. هیئت امنا به این فکر کنند که چگونه 
از این میراث ارزشمند آثار زندگی ساز ایجاد کنیم.

رئیسی با تأکید بر اینکه برای میراث های خود 
نیاز به کار چنین هیئت امنایی داریم، خطاب به 
وزیر ارشاد گفت: ما چهره های بزرگی داریم که 
حاضر هستند در این رابطه کمک کرده و سخن 

بگویند و باید از ظرفیت آنان استفاده کرد.
که  مؤسساتی  کرد:  بیان  جمهور  رئیس 
می خواهند در حوزه میراثی و فرهنگی فعال باشند 
باید کارشان تسهیل شود که با سرعت کار انجام 

دهند.
با  و  الاقصی  طوفان  عملیات  به  اشاره  با  وی 
 ۷۵ در  فلسطینی ها  که  بزرگی  کار  اینکه  بیان 
سال اشغال فلسطین انجام دادند به هیچ عنوان 
الشعاع  تحت  را  آن  نمی توانند  صهیونیست ها 
کردن  ویران  و  کودک کشی  گفت:  دهند،  قرار 
خانه ها بر رقم جنایات صهیونیست ها می افزاید 
اما به هیچ عنوان نمی تواند کار جوانان فلسطینی 
را تحت الشعاع قرار دهد. این کار یک قله بود در 
حیات مقاومت مردم فلسطین. رئیسی با اشاره به 
نمایشگاه صنایع دستی شیراز نیز گفت: کارهای 
مدیرکل  از  و  است  شده  انجام  فاخری  بسیار 
ارشاد درخواست داریم که حتماً برای اینها بازار 
ایجاد کنند زیرا کار اینها قابل ارائه است تا بتوانند 

محصولات خود را ارائه کرده و تشویق شوند.
وی با بیان اینکه دولت باید زمینه ارائه کارهای 
صنایع دستی به خصوص بانوان را فراهم کند و 
زمینه برای ارائه دادن محصولات آنان هم در داخل 
و هم منطقه فراهم کند، چرا که کشورهای دیگر 
مشتری این کارها هستند، گفت: ایجاد بازارچه 

دائمی خصوصا در مراکز میراثی دنبال شود.
رئیسی در پایان تأکید کرد: فارس باید حقیقتاً 
مهد فرهنگ و ادب باشد که خود الزاماتی دارد و 
باید ملتزم به آن ها باشد البته یکسری امکانات نیاز 
دارد و زمینه ها باید باشد اما فارس می تواند به این 
جایگاه برسد و دولت هم در این زمینه حمایت 

خواهد کرد.

سخن نخست

رئیس جمهور: در مواعظ و 
بیان و تبیین حقیقت همواره 

به شعر حافظ استناد می شود. 
همه می توانند خواست خود را 
ضمن این اشعار و در تابلو این 

شعر ببیند

مجمع  در   FATF پرونده  شدن  باز  از  حکایت  غیررسمی  اخبار 
تشخیص دارد، اخباری که می گویند چراغ سبز برای پیوستن دولت 
رئیسی به این لوایح روشن شده و حال توپ در زمین مجمع تشخیص 

است.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، دلواپسانی که روزگاری نه چندان 
دور، کبریت زیر برجام می کشیدند و با بهانه و بی بهانه شعار علیه 
روزها چرخش مواضعی  این  FATF سر می دادند،  به  مربوط  لوایح 
به خود  فریاد می زدند »نه  اند. همان ها که  پیدا کرده  تامل  قابل 
تحریمی« یا »ای آنکه FATF شعارت، نیرنگ ترامپ در انتظارت« این 
روزها آشکار و پنهان، از مذاکرات برجامی حمایت می کنند یا سیگنال 

پیوستن به FATF صادر می کنند.
سلاح ورزی بمب خبری را ترکاند

اوایل مهرماه بود که حسین سلاح ورزی، رئیس اتاق بازرگانی ایران، 
در یک نشست خبری اعلام کرد؛ »اخبار غیررسمی درباره پذیرفته 
شدن اف ای تی اف شنیده ایم و امکان جدی تر شدن مذاکرات هم وجود 
دارد.« همین اظهارات کافی بود FATF دوباره به متن و صدر خبرها 
 FATF و تحلیل ها بازگردد و این سوال مطرح شود که آیا ایران به

می پیوندد یا خیر؟
این موضوع با واکنش سریع وزارت اقتصاد روبه رو شد و تصمیم 
گیری درباره این لوایح را مربوط به حاکمیت دانست. در بیانیه وزارت 
با  لوایح مربوط به مبارزه  اقتصاد آمده است: »تصمیم گیری درباره 
پولشویی و شفافیت اقتصادی در گروه FATF یک تصمیم حاکمیتی 
است که البته در سال های اخیر درگیر بازی های سیاسی کشورهای 

غربی شده است و یک موضوع فنی نیست.«
وزارت اقتصاد در بیانیه خود تاکید کرد: »با این حال رویکرد دولت 
تروریسم،  مالی  تأمین  و  پولشویی  با  مبارزه  موضوع  به  سیزدهم 
رویکردی ملی است و این موضوع را محدود به یک دستگاه و وزارتخانه 
یا نهاد نمی داند. به همین دلیل با فعال کردن مرکز اطلاعات مالی 
که تقریباً تا پیش از این تعطیل بود، به روزرسانی قوانین و مقررات، 
رگولاتوری و نظارت و ایجاد شفافیت بر مبنای استانداردهای روز دنیا 

در این مسیر گام برداشته است.«
کارت سبز FATF و برجام در دست رئیسی؟

دولتمردان سیزدهم و حامیانشان که سابقه مخالفت با برجام و 
FATF در سال های اخیر را داشته اند، با چرخش مواضعی محسوس 
طی دو سال اخیر هم بر مذاکره بر سر برجام اصرار می کنند هم 
نشانه ها حکایت از آن دارد که بدشان نمی آید تکلیف پرونده اف ای 

تی اف را نیز روشن کنند.
سبز  کارت  رئیسی  دولت  که  دارد  آن  از  حکایت  تحلیل ها  برخی 
الله  آنچنان که حشمت   را دریافت کرده است.   FATF به  پیوستن 
در  دهم،  مجلس  در  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس  پیشه،  فلاحت  
گفتگو با خبرآنلاین با اشاره به این موضوع گفت: »اخیراً مشاهده 
می کنیم که دولت اعلام کرده که ما در حال اجرای حساسیت های 
FATF هستیم. بنابراین در دولت کنونی برای پذیرش FATF نوعی 
سبزی  چراغ  چنین  از  دولتی  کمتر  که  شد  داده  نشان  سبز  چراغ 
موضوع  از  اعم  مختلف  حوزه های  در  دولت  چنانچه  بود  برخوردار 
سبز  چراغ  با  منطقه ای  زدایی  تنش   و  آمریکا  با  مذاکره  هسته ای، 
مواجه شد لذا این چراغ سبز در مورد FATF هم وجود دارد و هر 
چند متأسفانه تاکنون با مسائل سیاست خارجی و اقتصاد بین المللی 
کشور برخورد جناحی شده اما امیدوار هستم به خاطر منافع ملی 

ایران این برخوردهای جناحی کاهش پیدا کند و دولت از این فرصت 
استفاده کرده و در نهایت مشکلات بین المللی خود را حل کند.«

مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین درباره لزوم پذیرش FATF به نکته ای مهم اشاره 
کرده و می گوید؛ »بسیاری از کشورها نظیر روسیه و چین که در حال 
حاضر با ما کار می کنند، همگی همواره بر این نکته تاکید می کنند که 
ایران به FATF بپیوندد. واقعیت امر این است که به دلیل اینکه عضو 
FATF نیستیم روابط اقتصادی ایران با چین و روسیه با دشواری هایی 
مواجه است چراکه شرکت های این دو کشور و سیستم بانکی آنها به 
مقررات FATF متعهد هستند، از این رو وقتی با ایران وارد معامله 
می شوند ما عضو FATF نیستیم، دچار مشکلاتی می شوند و ایران 
زائد در روند  پرداخت هزینه های  از  ناگزیر  این مشکلات  برای حل 
فروش کالا، دریافت، انتقال و تبدیل پول می شود. از این رو از نظر 
 FATF بنده هیچ شک و شبهه ای برای پیوستن هر چه سریع تر به

وجود ندارد چراکه این امر به نفع کشور و مردم است.«
محمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام هم در گفتگویی 
با روزنامه اعتماد بیان کرده است: »با توجه به اینکه آقای رییسی و 
همفکران ایشان، بعد از مخالفت هایی که در زمان دولت قبل داشتند، 
امروز به این نتیجه رسیده اند کلید حل مشکلات اقتصادی در گروی 
پایان تحریم ها و پیوستن به FATF است؛ معتقدم زمینه حل مشکل 
FATF در مجمع فراهم خواهد شد. نباید فراموش کرد سنگینی بار 
مشکلات اقتصادی کشور امروز بر دوش رییس جمهوری قرار دارد، 
بنابراین به نظرم اگر آقای رییسی در جلسات مجمع مخالفت صریحی 
در خصوص FATF مطرح نکنند و در موضع گیری های خود خواستار 
پیوستن به FATF شوند، مجمع تشخیص هم به این خواسته پاسخ 

مثبت خواهد داد.«
کنایه های ظریف به دلواپسان

اما، با وجود سینگال های مثبتی که درباره FATF از محافل سیاسی 
و اقتصادی دیده می شود، در این میان مخالفانی هنوز هستند که 
ایران به FATF عصبانی هستند. مانند احمد راستینه،  از پیوستند 
است؛  گفته  گفتگویی  در  یازدهم،  مجلس  در  شهرکرد  نماینده 
»پذیرش لوایح FATF از سوی حاکمیت در شرایط فعلی شایعه است 

چون صداقت و انعطافی از طرف مقابل نسبت به گذشته دیده نشده 
تحریم ها  برداشتن  در  که  دهد  نشان  مقابل  اگر طرف  است. حال 
ترانزیت  در خط  ایران  یعنی  ببینیم  را  بازتابش  ما  و  جدی هستند 
فروش  پول  بفروشیم،  را  نفت مان  باشد،  داشته  حضور  دنیا  مالی 
نفت وارد کشور شود، سوئیفت بین المللی برای کشور ما باز شود 
و تحریم های ارزی مان برداشته شود، در این قالب حاضر به مذاکره 
و تفاهم هستیم. اما نمی شود طرف مقابل تحریم های سنگینی علیه 
ما شکل دهد بعد FATF را برای متوقف کردن دور زدن تحریم ها بر 
کشور تحمیل کنند.«  محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه دولت 
روحانی که در دوران وزارت و پسا وزارتش بارها از ضرورت پیوستن به 
این لوایح سخن گفته بود، روز گذشته بار دیگر بر هزینه های تعلل 
در پیوستن به FATF تاکید کرد و با کنایه به مخالفان اف ای تی اف 
و دولت رئیسی گفت؛ »شما FATF را نمی پذیرید، پالرمو و CFT را 
نمیپذیرید اما مقررات سختگیرانه تری را مجبور می شوید اعمال کنید. 
یعنی با پولشویی مبارزه می کنید و گزارش کامل آن را ارائه می دهید 
اما در تصمیم گیری ها نقشی ندارید. نه شما می توانید با عدم حضور 
مانع اعمال مقررات بین المللی شوید و نه می توانید با حضور خود 

همه چیز را تعیین کنید.«
سرنوشت FATF به کجا خواهد رسید؟

مجمع  تواند  می  بخواهد  اگر  رئیسی  صدر  محمد  روایت  به  بنا 
تشخیصی را که اکثریت آنها با او موافق هستند را با خود همراه کند و 
تکلیف پرونده بلاتکلیف مانده FATF را روشن کند. نکته اما آنجاست 
که برخی تندروها و انقلابی نماهایی نیز هستند که مواضعشان بر 
همان پاشنه قبل می چرخد و بعید به نظر نمی رسد که فشارهایی 
از بیرون به دولت برای نپیوستن به این لوایح آغاز شود. در چنین 
شرایطی به نظر می رسد رئیسی باید یکبار برای همیشه تکلیف خود 
با برجام و FATF را روشن کند، آیا قرار است همچنان تحت تاثیر 
تندروها و فشارها از تصمیم درست و مبتنی بر منافع ملی درباره 
این پرونده ها سرباز بزند یا ۲ سال و اندی حضور در پاستور و لمس 
 FATF کردن واقعیت های اقتصادی مرتبط با تحریم ها، نپیوستن به
و ...او را به سمتی خواهد برد که مجمعی ها را برای تصویب این 

لوایح مجاب کند؟

FATF تغییر موضع محسوس دلواپسان در پرونده برجام و
گرهِ کور FATF در مجمع تشخیص باز می شود؟


